
 شرایط اقتصادی فعلی
 حاصل ضعف مدیریت است

جنت��ی،  احم��د  آی��ت الله 
دبی��ر ش��ورای نگهب��ان در 
همایش رؤسا و سرپرستان 
دفات��ر نظارت ب��ر انتخابات 
استان های ش��ورای نگهبان 
در سخنانی با برش��مردن مشکلات از جمله 
گرانی، بیکاری و تعطیلی کارخانجات تولیدی، 
گفت: مهم ترین حربه دشمن تزریق ناامیدی 
و یأس در جامعه است و ما نباید اجازه دهیم 
دش��من در این باره موفق ش��ود. ب��ه گزارش 
تس��نیم، آیت الله جنتی با بی��ان اینکه با دید 
م��ادی، انقلاب ما همان چند س��ال اول باید 
نابود ش��ده بود، اظهار داش��ت: ام��ا از منظر 
خداباوران اگر خدا حامی باش��د، چالش های 
صد برابر بیش��تر از این هم نمی تواند در برابر 
نص��رت اله��ی موفق ش��ود. وی ب��ا تأکید بر 
برخورد با فساد س��ازمان یافته و سوء استفاده 
برخی مسؤولان که موجب کسب ثروت های 
نجومی آنان  ش��ده اس��ت، اضافه کرد: اگر در 
ای��ن زمینه کوتاهی کنی��م، باید منتظر نزول 
عذاب الهی باشیم. دبیر شورای نگهبان شرایط 
اقتصادی فعلی کشور بویژه نوسان ارز و سکه را 
حاصل سوءمدیریت و ضعف مدیریت دانست.   
آیت الله جنتی با تأکید بر ضرورت گفت وگوی 
مس��ؤولان با مردم در زمینه برنامه های خود، 
گفت: رویه فعلی اداره کشور به صورتی است 
که برخی مردم احس��اس می کنند کشور رها 
شده است. وی با اظهار تأسف از حادثه غم بار 
ترور مردم بیگناه اهواز در هفته دفاع مقدس، 
افزود: پاسخ موش��کی قاطع و شجاعانه سپاه 
پاسداران به تروریست های همجوار پایگاه های 
آمریکایی در سوریه، نشان داد تروریست ها و 
حامیان آنان باید منتظ��ر عواقب تجاوز خود 
باش��ند. آیت الله جنتی با اش��اره به برگزاری 
انتخابات مجلس در س��ال آینده، تأکید کرد: 
ضمن اینکه باید قداست شورای نگهبان حفظ 
شود، نباید در مسیر تأیید صلاحیت هیچ گونه 
نقطه ضعفی وجود داش��ته باش��د و مطابقت 
همه مراحل با قانون ضروری است و هرگز در 
این زمینه خدا را فراموش نکنید. دبیر شورای 
نگهبان با برشمردن برخی تدابیر داهیانه مقام 
معظم رهبری، وجود ایش��ان را نعمت بزرگ 
خداوند متعال دانس��ت و ب��ر قدردانی از این 

نعمت الهی تأکید کرد.

ایران حمله تروریستی در ترکیه را 
محکوم کرد

به��رام قاس��می، س��خنگوی وزارت امور 
خارجه ضمن محکوم کردن حمله تروریستی 
در اس��تان باتم��ان ترکی��ه که به کش��ته و 
مجروح ش��دن چند نظامی این کشور منجر 
ش��د، با دولت، ملت و خان��واده جان باختگان 
و مجروح��ان همدردی ک��رد. بعدازظهر روز 
پنجشنبه در استان کردنشین باتمان و در حد 
فاصل بین 2 شهرستان گرجوش و دارگچیت، 
یک نفربر زرهی ارتش ترکیه بر اثر انفجار مین 
واژگون شد و 8 تن از سرنشینان آن کشته و 
یک نفر نیز زخمی شد. مقامات امنیتی ترکیه 
اعلام کردند نیروهای ش��اخه نظامی پ ک ک 
مین بزرگی بر س��ر راه نظامیان قرار داده و به 
شیوه کنترل از راه دور آن را منفجر کرده اند. 
شدت انفجار و حجم مواد منفجره به کار رفته 
ب��ه حدی بوده که در محل انفجار یک گودال 
بزرگ به عمق 4/5 متری ایجاد شده است. این 
اتفاق بازتاب گسترده ای در رسانه های ترکیه 
داش��ته و رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور 
ترکیه اعلام کرده اس��ت ارتش این کشور، در 
برابر هر نظامی کشته شده، صد تن از اعضای 

پ ک ک را خواهد کشت.

وزارت امور  خارجه موظف به ایجاد 
بازار جدید برای نفت ایران شده است

علی ادیان��ی راد در گفت وگو با مهر درباره 
عملک��رد وزارت ام��ور خارج��ه در اج��رای 
دیپلماسی اقتصادی گفت: وزارت امور خارجه 
در اجرای دیپلماس��ی اقتصادی در دولت  های 
یازدهم و دوازدهم کارنامه قابل دفاعی ندارد. 
نماینده مردم قائمش��هر در مجلس ش��ورای 
اس��لامی ادام��ه داد: وزارت امور خارجه طبق 
برنامه ششم باید در این بخش برنامه ویژه ای 
داشته باش��د. فعلًا تغییر ساختاری با رویکرد 
تقوی��ت دیپلماس��ی اقتص��ادی ایجاد ش��ده 
اس��ت. وی اظهار داش��ت: در سفارتخانه  های 
چین و هند و کش��ورهای دیگ��ری که روابط 
ما اس��تراتژیک اس��ت آنگونه ک��ه باید روابط 
اس��تراتژیکی در رایزنی  ه��ای اقتصادی وجود 
ندارد و دیپلماسی اقتصادی در سفارتخانه  های 
ما تعطیل است. عضو کمیسیون انرژی تاکید 
کرد: وزارت امور خارجه موظف به ایجاد بازار 
جدید برای نفت ایران است و سفارتخانه های 
م��ا در این زمینه در خط مقدم قرار دارند که 
متاس��فانه فقط به کارهای روزمره می پردازند 
و حتی ش��اهد دیپلماس��ی فعال سیاسی در 

سفارتخانه ها نیستیم.

گروه سیاس�ی: رئیس شورای عالی جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم در نامه ای خطاب 
به رئی��س و نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی درباره بررس��ی FATF، از آنها 
خواست کاری نکنند که به زیان مملکت و 
حاکمیت جمهوری اسلامی تمام شود و در 
تاریخ کشور نقطه  ضعف مجلس به حساب 

آید.
این هش��دار کم س��ابقه رئیس جامعه 
مدرس��ین به نمایندگان و رئیس مجلس 
شورای اسلامی پس از آن بود که اعلام شد 
بررس��ی لایحه الحاق ایران به کنوانسیون 
بین المللی مبارزه با تامین مالی تروریسم 
یا CFT در دس��تور کار امروز مجلس قرار 
گرفته اس��ت. این لایحه به واس��طه نتایج 
مبهم و مش��کوک آن هم��واره در ماه های 
گذشته با انتقاد کارشناسان و مراجع عظام 
تقلید روبه رو بود ت��ا جایی که نمایندگان 

خردادماه امسال تصمیم گرفتند بررسی آن را به مدت 
چند ماه مس��کوت بگذارند.  جامعه مدرس��ین حوزه 
علمیه قم خردادماه امس��ال نیز در جلس��ه ای که با 
حضور علی لاریجانی، رئیس مجلس برگزار کرده بود، 
 FATF نس��بت به عواقب و زیان های تصویب لایحه
هش��دار داده بود. در آن جلسه که 19 خرداد گذشته 
در قم و به ریاس��ت آیت الله یزدی برگزار شد، اعضای 
جامعه مدرسین به صراحت اعلام کردند با تصویب این 
لایحه مخالف هستند. با این حال برخی حاضران آن 
جلسه بعدا تصریح کردند که لاریجانی موافق تصویب 
FATF ب��ود. به نظر می رس��د عدم توجه مجلس به 
 FATF نصایح جامعه مدرسین درباره لوایح مرتبط با
و بویژه CFT و در دس��تورکار ق��رار دادن دوباره این 
لایحه، موجب شده این نهاد حوزوی دوباره به رئیس 
و نمایندگان مجلس نامه نوشته و هشدار خود را تکرار 

کند. 
طبق این گزارش در پی قرار گرفتن لایحه »الحاق 
ایران به کنوانس��یون مبارزه با تأمین مالی تروریسم 
)FATF(« در دستور کار روز یکشنبه مورخ97/7/15 
مجلس شورای اسلامی، جامعه مدرسین حوزه علمیه 
ق��م طی نام��ه ای از رئیس و نماین��دگان خانه ملت 
خواس��ت ضمن توجه به رهنموده��ای مقام معظم 
رهبری »مدظله العالی« و س��ایر مراج��ع عظام تقلید 
»دامت برکاتهم« مراقبت کنند مصوبه ای به زیان مملکت 

و نظام جمهوری اسلامی در مجلس به تصویب نرسد.
متن این نامه که به امضای آیت الله یزدی، رئیس 
شورای عالی جامعه مدرسین حوزه رسیده، بدین شرح 

است: 
بسم الله الرحمن الرحیم

جناب آقای دکتر علی لاریجانی)دام عزه(
رئیس محترم مجلس شورای اسلامی

نماین��دگان محت��رم مجلس ش��ورای اس��لامی 
)دام توفیقاته(

با سلام و احترام، با توجه به رهنمودها و تذکرات 
مقام معظم رهبری و س��ایر مراجع عظام تقلید قم و 
نگرانی های اعضای محترم جامعه مدرسین که غیر از 
جلسه حضوری که داشتیم یک جلسه کامل دیگر آثار 
مثبت و منفی آنچه در دستور کار روز یکشنبه 15 مهر 
97 قرار دارد یادآوری گردید، متذکر می شویم کاری 
نش��ود که ضمن مخالفت با مقامات ذکرشده، به زیان 
مملکت و نظام جمهوری اس��لامی و در تاریخ کشور 

نقطه  ضعف مجلس به حساب آید.
 FATF مخالفت حوزه علمیه قم با لوایح مرتبط با
البته محدود به جامعه مدرس��ین نب��وده و تعدادی 

از مراج��ع عظام تقلید نیز در چند ماه گذش��ته بارها 
نسبت به تصویب آن هش��دار داده اند. هفته گذشته 
آیت الله العظمی نوری همدان��ی از مراجع عظام تقلید 
ب��ا تاکید بر اینکه مبادا FATF مانند برجام ش��ود و 
وکلای مردم باید در خانه ملت مراقب باشند، گفت: در 
ای��ن میان حوزه علمیه نیز وظیفه دارد بیدار بوده و با 

تمام قوا با این قرارداد مخالفت کند.
وی با اش��اره به مف��اد این قرارداد یادآور ش��د: از 
طریق این قرارداد می خواهند برای مقابله با تروریسم 
قواع��دی وضع کنن��د و همه در این ب��اره همپیمان 
ش��وند ولی اختیار را به دس��ت تحریم کنندگان ما و 

حامیان صهیونیس��ت ها می دهند. آیت الله 
نوری همدانی بیان کرد: همپیمانان در این 
قرارداد اس��رائیل کودک کش و عربس��تان 
سعودی را تروریست ندانسته ولی حزب الله 
لبنان را تروریست قلمداد می کنند؛ چنین 
قراردادهایی با هدف جلوگیری از پیشرفت 

نظام اسلامی پیگیری می شود.
شهریورماه گذشته نیز آیت الله   العظمی 
مکارم ش��یرازی با اش��اره به اهمیت توجه 
دقیق ب��ه موضوع FATF گفت��ه بود: در 
اینکه بای��د منابع تأمین مالی تروریس��م 
را کور کنیم ش��کی نیس��ت اما در اینکه 
چه کس��ی تروریست اس��ت و کدام نهاد 
مصادیق تروریس��م را تش��خیص می دهد 
ابهام وجود دارد؛ آنها سپاه، حشدالشعبی و 
حزب الله را تروریست می دانند ولی معلوم 
نیس��ت داعش، جبهه النص��ره و القاعده را 
نیز تروریس��ت بدانند. دومین نقطه مبهم 
در FATF نظارت بر اطلاعات بانکی اس��ت. به گفته 
آیت الله مکارم،  اینکه چه کس��ی نظارت می کند و بر 
چه اطلاعاتی نظارت می شود - ما خودمان که نظارت 
می کنیم تا تخلفی انجام نشود - این موضوعات مبهم 
بوده و شفاف نیست که با بررسی دقیق باید ابهامات 
برطرف شود؛ سوال اینجاس��ت که آیا مساله نظارت 
یک طرفه است یا ما نیز می توانیم بر آنها نظارت کنیم.

ب��ه گزارش »وطن ام��روز«، »اصلاح قانون مبارزه 
با پولش��ویی«، »الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با 
تامین مالی تروریسم«، »اصلاح قوانین مبارزه با تامین 
مالی تروریسم« و »الحاق ایران به کنوانسیون سازمان 
ملل متحد برای مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی« 
)پالرمو( 4 لایحه مرتبط با FATF  هستند که در چند 
ماه اخیر در دستور کار اصلی نهادهایی چون مجلس 
شورای اسلامی، ش��ورای نگهبان، دولت و همچنین 
مجمع تشخیص مصلحت برای بررسی بود. ابهامات 
گسترده کارشناسان و بسیاری از مسؤولان و نهادها اما 
موجب شد در نهایت تنها لایحه اصلاح قوانین مبارزه 
با تامین مالی تروریس��م در مجلس و شورای نگهبان 
تصویب ش��ود. لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی 
2 بار توسط شورای نگهبان رد شد و »الحاق ایران به 
کنوانس��یون سازمان ملل متحد برای مبارزه با جرائم 
س��ازمان یافته فراملی« )پالرمو( نیز از س��وی مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام مغایر سیاس��ت های کلان 
کشور در موضوع اقتصاد مقاومتی اعلام شد. »الحاق 
ایران به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم« نیز 
با تصمیم نمایندگان مجلس چندین ماه مسکوت مانده 
و قرار است امروز در دستورکار قرار گیرد.  الحاق ایران 
 CFT به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم یا
تنها لایحه از لوایح  چهارگانه است که به خاطر ابعاد 
امنیتی فراوان، ایرادات و انتقادات زیادی را برانگیخته و 
به همین خاطر هم هیچ وقت در دستور کار کمیسیون 

قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی نبوده است.

سیاسی 0 2

 سفرای اروپایی
 در مناطق محروم قم چه می کنند؟

عضو هیأت رئیس��ه مجلس گف��ت: مراقب 
نفوذ باش��یم؛ برخی سفرای کشورهای اروپایی 
در مناط��ق محروم قم چه کار دارند؟ به گزارش 
»وطن امروز«، احمد امیرآبادی فراهانی، نماینده 
مردم قم و عضو هیأت رئیس��ه مجلس شورای 
اسلامی در صفحه شخصی خود مطلبی درباره 
نفوذ دش��من منتشر کرد که متن آن به شرح 
زیر اس��ت: مراقب نفوذ باش��یم؛ برخی سفرای 
کشورهای اروپایی در مناطق محروم قم چه کار 
دارند؟ شنیده شده سفرا و نمایندگان 4 کشور 
اروپایی در یکی از روستاهای محروم قم حضور 
یافته و یک مرکز فرهنگ��ی را افتتاح کردند و 
قول کمک به یک مدرس��ه را نیز داده  اند؛ اینها 

چقدر دلسوز ملت ایرانند!

 ظریف: آمریکا مذاکره کننده
قابل اعتمادی نیست

ظری��ف در مصاحب��ه ای با ش��بکه الجزیره 
انگلیس��ی اظهار داشت: ما آنقدرها هم مشتاق 
نیستیم که با او )دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 
آمریکا( دیدار کنیم زیرا آمریکا شریک مذاکراتی 
قابل اعتمادی نیس��ت. وی با اش��اره به خروج 
آمریکا از پیمان مودت 1955 افزود: آنها همیشه 
می گفتند خواهان یک پیمان با ایران هستند. 
حالا به تازگی از تنها پیمانی که با آمریکا داشتیم 
خارج شدند زیرا دیوان بین المللی دادگستری 
علیه آنه��ا رای داد. این نش��ان می دهد با این 
رئیس جمه��ور و این دولت درب��اره هر چیزی 
مذاکره کنید، آنها ب��ه آن پایبند نخواهند بود. 
ظریف درباره برجام تاکید کرد: ما مایل نیستیم 
سندی را کنار بگذاریم که به طور کامل درباره 
آن مذاکره ش��ده است؛ س��ندی که تقریبا 12 
س��ال برای ما وقت برد و 2 سال و نیم مذاکره 
فشرده ایران و آمریکا. ما درباره هر کلمه از سند 
15۰ صفحه ای مذاکره کردیم. وی خاطرنشان 
کرد: این مذاکرات فقط بین این 2 کشور نبود، 
بلکه میان ۶ کشور و اتحادیه اروپایی هم بود و 
قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل هم شد اما 
رئیس جمهور ترامپ تصمیم گرفت از آن خارج 
شود. او می گفت این توافق چون تاییدیه سنا را 
ندارد می تواند آن را کنار بگذارد. اما او اش��تباه 
می کرد زیرا این یک قطعنامه ش��ورای امنیت 
بود. ظری��ف درباره پیمان مودت خاطرنش��ان 
کرد: با این حال ترامپ از پیمانی هم خارج شد 
که تاییدیه سنا را داشت زیرا دیوان بین المللی 
دادگس��تری علیه تحریم  های آمریکا رای داده 

بود.

 حضور وزیر اطلاعات
CFT برای بررسی

رئیس کمیس��یون امنیت ملی و سیاست 
خارجی آخرین جزئیات جلس��ه کمیس��یون 
متب��وع خ��ود برای بررس��ی لایح��ه »الحاق 
ای��ران به کنوانس��یون مبارزه ب��ا تامین مالی 
تروریسم« )CFT( را تشریح کرد. حشمت الله 
فلاحت پیشه در گفت وگو با مهر، درباره جلسه 
کمیس��یون امنیت ملی و سیاس��ت خارجی 
مجلس برای بررس��ی لایحه الح��اق ایران به 
کنوانس��یون مبارزه با تامین مالی تروریس��م 
)CFT(، اظهار داشت: این جلسه، روز یکشنبه 
)15 مهر( از ساعت ۶ تا 8 صبح در صحن علنی 
مجلس برگزار می شود. وی ادامه داد: وزیر امور 
خارجه، وزیر اطلاعات، سرپرست وزارت اقتصاد 
و دارایی، مس��ؤولان بانک مرکزی و جمعی از 
کارشناس��ان و صاحبنظران دانشگاهی برای 
بررسی ابعاد این لایحه دعوت شده اند. رئیس 
کمیس��یون امنیت ملی و سیاس��ت خارجی 
درب��اره علنی ی��ا غیرعلنی بودن این جلس��ه 
بیان کرد: هیأت رئیس��ه مجلس بای��د درباره 
پخش زنده این جلس��ه و حض��ور خبرنگاران 

تصمیم گیری کند.

 پهلوی از عشایر برای مذاکره
دعوت کرد اما آنها را به دار آویخت

س��ردار مهدی جمش��یدی، 
مسؤول س��ابق بسیج عشایر 
در بیس��ت وپنجمین نشست 
ش��نبه های انقلاب با موضوع 
»روس��تاها، عش��ایر و جهاد 
سازندگی« در س��خنانی گفت: رویکرد اصلی 
رژیم ستم شاهی پهلوی تقابل با عشایر بود؛ رژیم 
پهلوی که دنباله 25۰۰ سال دوران ستم شاهی 
شاهان در ایران بود، جزو بدترین، خبیث ترین، 
ظالم     ترین و کثیف     ترین نظام ه��ا بود، زیرا این 
رژیم را انگلیس س��ر کار آورده بود. به گزارش 
س��ایت فرهنگ سدید، وی اضافه کرد: رویکرد 
رژیم پهلوی در تقابل با عشایر این بود تا آنان را 
از صفحه سیاسی و نظامی ایران حذف کند به 
طوری که در دوران 5۰ ساله حکومت این رژیم، 
عشایر دائما با آنان در جنگ بودند که همواره 
نیز رژیم مغلوب می شد و در نهایت شاه، سران 
عشایر را برای مذاکره جهت سازش دعوت  کرد 

اما آنان را به دار آویخت. 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در نامه ای به علی لاریجانی و نمایندگان مجلس نسبت به عواقب تصویب FATF  هشدار داداخبار

آزمون آقای رئیس
اخبار
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3 روز پ��س از عذرخواهی اس��حاق جهانگیری 
از م��ردم به خاطر کمبودها و مش��کلات، معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه هم 
از مردم عذرخواهی ک��رد. محمدباقر نوبخت ضمن 
عذرخواه��ی از م��ردم و تولیدکنندگان بابت نوس��ان 
قیمت ها گفت: ما بابت نوس��انات قیمت در مدت اخیر 
ش��رمنده مردم هستیم. نوبخت روز گذشته طی سفر 
به قزوی��ن در جمع خبرن��گاران اظهار ک��رد: به رغم 
مش��کلاتی که وجود دارد، امروز توانایی آن را داریم 
از اعتبارات ریالی تأمین  ش��ده برای ایجاد اشتغال 
و تولید اس��تفاده کنیم. وی افزود: به  منظور ارائه 
تسهیلات ارزان قیمت برای واحدهای تولیدی 

که در حال فعالیت هس��تند، پیش بین��ی لازم انجام 
ش��ده تا بتوانیم مواد اولیه آنها را از طریق تسهیلات و 
وجوه اداره شده تأمین کنیم. نوبخت خاطرنشان کرد: با 
موافقت شورای هماهنگی و سران سه قوه برای برخی 
واحدهایی که فعال هستند ولی نوسانات ارزی و افزایش 
هزینه تولید سبب ایجاد مشکل برای آنها شده، علاوه 
بر اعتب��ارات فعلی، معادل یک میلیارد دلار اختصاص 
داده ایم. رئیس سازمان برنامه  و بودجه کشور یادآور شد: 
از تولیدکنندگان بابت شوکی که به بازار وارد شد و برای 
برخی واحدها ایجاد مشکل کرد، عذرخواهی می کنیم 
و تلاش خواهیم کرد به  سرعت مشکلات برطرف شود. 
وی با اشاره به اینکه کشور ظرفیت های زیادی دارد که 

ش��هرک صنعتی کاس��پین در قزوین یک نمونه از آن 
اس��ت، گفت: این ظرفیت ها بیانگر توانمندی ایران در 
تولید و صنعت است. معاون رئیس جمهور ادامه داد: با 
وجود مشکلات ایجاد شده در کشور خوشبختانه فرصت 
برای س��رمایه گذاری خارجی مهیا شده است و ما نیز 
حمایت می کنیم. وی تأکید کرد: ما مصمم هستیم با 
سیاست گذاری اصولی و درست بتوانیم به  سرعت همه 

مشکلات واحدهای تولیدی را برطرف کنیم.
نوبخت تصریح کرد: تولیدکنندگان و مردم مطمئن 
باشند اجازه نخواهیم داد مشکلات تولید ادامه پیدا کند 
و در این راستا با کمک وزرا برنامه ریزی شده تا از نزدیک 
با واحدهای تولیدی در ارتباط باش��یم. رئیس سازمان 
برنام��ه  و بودج��ه در پایان گفت: هی��ات دولت بدون 
تعطیلی و با کار میدانی در تلاش اس��ت مش��کلات و 
موان��ع تولید را حل کند و ب��زودی از این مقطع عبور 

خواهیم کرد.

هنوز ماجرای مزاحمت های منافقین 
در نمایشگاه کتاب فرانکفورت برای 
ناش��ران ایرانی حل نش��ده، حالا خود سفارت آلمان 
در ایران نیز بر س��ر راه ناش��ران ایرانی متقاضی برای 
حضور در نمایشگاه فرانکفورت سنگ اندازی می کند. 
به گزارش »وطن امروز«، در حالی که ناش��ران ایرانی 
به دلیل مزاحمت های گسترده منافقین در نمایشگاه 
کتاب فرانکفورت در س��ال گذشته همچنان منتظر 
گرفتن تضمین های امنیتی از آلمان ها برای حضور در 
نمایشگاه امسال فرانکفورت هستند؛ با یک مزاحمت 
دیگر و این بار از سوی سفارت آلمان در تهران مواجه 
شده اند. بر اساس این گزارش، سفارت آلمان در تهران 
با اعمال برخی س��ختگیری ها، روادید برخی ناشران 
ایرانی را که قصد شرکت در نمایشگاه کتاب فرانکفورت 
داشته اند رد کرده است. امیرمسعود شهرام نیا، رئیس 
غرفه ملی در نمایشگاه کتاب فرانکفورت دیروز شنبه 
در این باره گفت: س��فارت آلمان هنوز به طور رسمی 
پاسخی به چرایی رد روادید برخی شرکت کنندگان در 
نمایش��گاه کتاب فرانکفورت نداده و نامه اعتراضی ما 
نیز امروز ارس��ال شده است. شهرام نیا ضمن اشاره به 
اینکه برخ��ی از این رد روادید ها به خاطر اهمال بوده 
ام��ا در عین حال تاکید کرد س��ختگیری های جدید 
سفارت آلمان باعث شده برخی از این افراد رد روادید 

شوند. قائم مقام موسسه نمایشگاه های فرهنگی ایران 
با اش��اره به اینکه در سال های گذشته شاهد اذیت و 
آزار و اس��باب مزاحمت گروه��ک منافقین در غرفه 
ملی ایران در نمایش��گاه کتاب فرانکفورت بوده ایم، به 
خبرگزاری صداوسیما گفت: امسال رئیس نمایشگاه 
کتاب فرانکفورت قول داده است یک شرکت امنیتی 

اجازه ورود منافقین را به نمایشگاه ندهد.
بی فرهنگی در نمایشگاه فرهنگی ■

اگر چ��ه گفته ش��ده رئی��س نمایش��گاه کتاب 
فرانکفورت قول داده اس��ت امس��ال با استخدام یک 
شرکت امنیتی مانع ورود منافقین به این نمایشگاه و 
ایجاد مزاحمت آنها برای ناشران ایرانی شود اما شواهد 
حاکی از آن است که ناشران ایرانی هنوز اطمینان لازم 
از تامین امنیت شان در این نمایشگاه را که 1۰ اکتبر 
)18 مهر( آغاز به کار می کند ندارند. ماجرای مزاحمت 
منافقین ب��رای ناش��ران ایرانی در نمایش��گاه کتاب 
فرانکفورت سال گذشته اعتراضاتی را به دنبال داشت. 
در نمایشگاه سال گذشته کتاب فرانکفورت تعدادی از 

عناصر منافقین با هجوم به غرفه های ناش��ران ایرانی 
مان��ع فعالیت های آنان ش��دند. منافقین همچنین با 
ایجاد س��ر و صدا و دادن ش��عار، باعث التهاب در این 
نمایش��گاه شدند. نکته قابل تامل آزادی عمل عناصر 
منافقین در حمله به غرفه ه��ای ایرانی و بر هم زدن 
نظم نمایشگاه بود که شائبه هماهنگی قبلی منافقین و 
مسؤولان برگزاری نمایشگاه را ایجاد کرد. به دنبال این 
اقدام منافقین، جمعی از ناشران ایرانی مراتب اعتراض 
شدید خود را به رفتار متناقض و غیرمسؤولانه مدیران 
این نمایشگاه در قبال این تحرکات اعلام و حضور خود 
در این نمایشگاه طی سال های آینده مشروط به رفع 
این قبیل مزاحمت ها دانستند. بر اساس این گزارش، 
مدیران موسسات نشر ققنوس، ثالث، نگاه، پیدایش، 
هرم��س، فرهنگ معاصر، خانه هنرمن��دان، اتحادیه 
ناشران و کتابفروشان تهران و جمعی دیگر از فعالان 
فرهنگی حاضر در غرفه ملی ایران 22 مهرماه س��ال 
گذش��ته مراتب اعتراض شدید جامعه نشر جمهوری 
اسلامی ایران نسبت به این حواشی  را در بیانیه ای به 

اطلاع مدیران نمایشگاه کتاب فرانکفورت رساندند. این 
افراد اعلام کرده اند در صورت رفع نشدن این مزاحمت 
که همواره مورد اعتراض جمهوری اسلامی ایران بوده 
است، جامعه مستقل نشر ایران از سال آینده از حضور 
در نمایشگاه کتاب فرانکفورت صرف نظر خواهد کرد.

دوستداران سلمان رشدی ■
نگرانی ناش��ران ایران��ی از تک��رار مزاحمت های 
منافقین در نمایشگاه کتاب فرانکفورت در حالی است 
که مسؤولان این نمایشگاه پیش از این در سال 1394 
با دعوت از س��لمان رش��دی در نشس��ت خبری این 
نمایش��گاه، موجب اعتراض ناشران مسلمان از جمله 
ناشران ایرانی شدند. دعوت مسؤولان این نمایشگاه از 
سلمان رشدی و میزبانی از او با واکنش ناشران تهران 
مواجه ش��د. در همین راستا رئیس اتحادیه ناشران و 
کتابفروش��ان تهران طی نامه ای به  »هاینریش ریته 
مولر«، رئیس اتحادیه ناش��ران و کتابفروش��ان آلمان 
نسبت به حضور سلمان رشدی مرتد در این نمایشگاه 
اعتراض کرده بود اما پاسخ ریته مولر به این نامه قابل 
تامل بود. ریته مولر در پاس��خی که به این نامه داده، 
نوشته است: »نمایشگاه کتاب فرانکفورت امکانی برای 
آزادی بیان فراهم می کند، از همین رو اجازه حضور به 
هر شخصی داده می شود تا بتواند کتاب و فرهنگ خود 

را عرضه و معرفی کند«.

3 روز بعد از عذرخواهی آقای »یادتان هست«

نوبخت هم عذرخواهی کرد

سفارت آلمان هنوز پاسخی به دلایل رد روادید برخی متقاضیان ایرانی نمایشگاه فرانکفورت 
نداده است

میزبان علیه میهمان!

گزارش

نما

آرای نمایندگان درباره »CFT« باید شفاف و علنی اخذ شود
رئیس فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس خواستار برگزاری جلسه علنی مجلس برای بررسی CFT شد. 
حمیدرضا حاجی بابایی در گفت وگو با تسنیم، با بیان اینکه امروز بحثFATF از مباحث مهم کشور است، 
گفت: موافقان پیوستن ایران به این کنوانسیون ادعا می کنند با تصویب این موضوع در کشور مشکلات 
حل می ش�ود و قیمت دلار پایین می آید. البته مخالفان تصویب این کنوانسیون مدعی هستند یکی از 
دلایل گران شدن دلار در کشور اجرای ناخواسته FATF بود که مرزها بسته و مشکلات عدیده ای برای 
کشور ایجاد شد. وی با تاکید بر اینکه مشکلات اقتصادی با زندگی و معیشت مردم گره خورده است، ادامه 
داد: مردم می خواهند مطلع شوند و حق هم دارند در جریان موضوعات مختلف قرار گیرند. نماینده مردم 
 CFT همدان در مجلس با بیان اینکه پیشنهاد شده یکشنبه )امروز( مجلس 6 تا 8 صبح برای بررسی
جلسه داشته باشد، افزود: اصلاً مشخص نیست چرا جلسه ای که مشخص نیست علنی است یا غیرعلنی، 
رس�می است یا غیررسمی باید برگزار شود. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با اعلام 
اینکه امروز ساعت 6 و 45دقیقه جلسه مجمع عمومی فراکسیون نمایندگان ولایی برای بررسی لایحه 
الحاق به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم CFT و اجرای شروط FATF برگزار می شود، اظهار 
داشت: پیشنهاد فراکسیون این است که جلسه همان ساعت 8 صبح به صورت علنی برگزار و مشروح 
این جلسه نیز از رسانه ملی به صورت زنده پخش شود. رئیس فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس عنوان 
کرد: مردم باید در جریان اظهارات مخالفان، موافقان و نمایندگان دولت درباره بحث FATF قرار گیرند. 
حاجی بابایی با بیان اینکه پیشنهاد فراکسیون نمایندگان این است که باید 2 برابر تعداد مقرر در آیین نامه، 
نمایندگان در موافقت و مخالفت درباره این لایحه صحبت کنند، گفت: باید آرای نمایندگان درباره کلیات 
و جزئیات CFT به صورت شفاف و علنی اخذ شود تا مشخص شود چه نماینده ای موافق و چه نماینده ای 

در مخالفت با این لایحه رای داده است.


